
ZÁPIS 

4. jednání Komise pro 100 klimatických měst Rady města Liberec dne 9. 5. 2024  

Přítomni: Ing. Vojtěch Prachař, RNDr. Jiřina Macháčková, Ph.D., Ing. Jiří Louda, Václav Židek, 

MUDr. Anna Kšírová 

 

Nepřítomni: Ing. Jan Sedláček, Lumír Vadovský, Ph.D., Svatopluk Holata, Hana Zemanová 

Hosté:  Ing. Pavlína Tvrdíková, Ph.D., Adam Lenert, MBA, Ing. arch. Ing. Jiří Janďourek, Jaroslava Kašparová  

 

Pan předseda Vojtěch Prachař zahájil jednání a přivítal členy komise a hosty. Přítomno je 5 členů. 

Program komise byl přijat,  paní Macháčková navrhuje přidat bod Likvidace ekosystému lesíku v Liberci na ulici 

Horská, v zatáčce nad horními kasárnami.  

Program:  
1) informace z projektu NZC Liberec, kulatý stůl, osvěta a vzdělávání - Ing. Pavlína Tvrdíková, Ph.D. 
2) informace z návštěvy zástupců národní úrovně ministerstev a agentur - Ing. Pavlína Tvrdíková, Ph.D., Ing. Vojtěch Prachař 
3) informace týkající se MZI Studie odtokových poměrů –  Ing. arch. Ing. Jiří Janďourek 
4) informace o pokračování projektu sdílených kol v Liberci – Adam Lenert, MBA 
5) informace z eventu 22. 4. 2023 Klimatické politiky regionálně – účastníci eventu 
6) diskuze a různé 
Předseda komise předává slovo paní Tvrdíkové, aby komisi sdělila informace ohledně bodu jedna.  

p. Tvrdíková: Aktuální stav projektu je ve fázi přípravy klimatické smlouvy, akčního a investičního plánu. V červnu bude první 

draft, hlavně potřebujeme, což se také připravuje portfolio opatření a projektů. Toto portfolio bude komisi také 

představeno. V průběhu letních budeme materiály představovat všem relativním aktérům a spolusignatářům a v září půjde 

materiál do ZM. Dále plánujeme společný podpisový event a  následně budeme předkládat Evropské komisi k validaci.  

Dovolte mi, abych Vás pozvala na avizovaný kulatý stůl (a návazný workshop), který proběhne 3. června od 14ti hodin 

v Liberci (prostor v Lipo.ink) a bude v rámci liberecké ambice – stát se klimaticky neutrálním a SMART městem - věnován 

zejména těmto tématům: 

- rozvoj komunitní energetiky v Liberci,  
- problematika budov a jejich energetická účinnost s cílem snižování emisí CO2 (vazba na vznikající Sociální klimatický 

fond a implementaci evropské směrnice o energetické náročnosti budov  - EPBD)  

- energetická chudoba a práce/komunikace s ohroženými skupinami obyvatel v Liberci.  
 

V Liberci se uskutečnilo průlomové setkání k projektu 100 klimaticky neutrálních a chytrých měst do roku 2030, kterého se 

zúčastnili zástupci čtyř českých ministerstev, Agentury pro podporu podnikání a investic CzechInvest, Technologické 

agentury ČR a dalších významných institucí, včetně evropské platformy NetZeroCities. Zahájili jsme zásadní diskuzi podpoře 

Liberce z národní i regionální úrovně.  

 



p. Kšírová: Participace k Zero Cities? Formou občanského shromáždění.  Občanská shromáždění umožňují zapojení 
veřejnosti a využívají se často u řešení témat, která zamrzla na mrtvém bodě a je pro ně těžké získat jednotnou politickou 
a veřejnou podporu. Členové a členky občanského shromáždění jsou vybíráni losem na základě demografických kritérií,  
jako je věk, pohlaví, místo bydliště, sociální status, případně vztah k projednávanému problému. Vytváří tak dočasně 
miniaturu dané komunity, která má v očích veřejnosti legitimitu. Úlohou OS je provést důkladnou analýzu daného 
konkrétního problému nebo dilematu, diskutovat různá řešení, zvážit příslušné výhody a nevýhody a nakonec dospět 
k promyšleným rozhodnutím založeným na vzájemném konsensu.  Paní Kšírová má kontakt na organizaci, která je schopna 
přispět finančně, metodicky i kapacitně.  

3. MZI - Studie odtokových poměrů 

p. Kšírová: Navazuje na manuál MZI, chystá se společná studie Liberce a Jablonce nad Nisou? Mohlo by dojít k rozdělení 
finančních nákladů.  

p. Janďourek: Bude určovat rozsah budování. Necháme vypracovat další variantu zadržení vody v krajině - suchý 
polder  primárně za účelem protipovodňové ochrany. Jedná se o menší vodní díla, ve kterých je voda dočasně 
akumulována pouze v období zvýšených průtoků (při povodni), čímž dochází k regulaci kulminačních průtoků. 
V květnu se bude vypisovat zakázka. 

Pokračování projektu sdílených kol v Liberci  

p. Lenert: Zakázka je vypsaná na dva roky, letos budou kola ve městě od 1. června, v příštím roce od  1. 4.  nebo 1. 5.  2025.  

Počet kol bude stejný, odstavná místa mohou mít změněna na základě potřeb města. Jednali jsme s firmou, která ve městě 

provozuje koloběžky. Došlo k dohodě a nastavení pravidel. Vandalismus kolem koloběžek pomalu upadá. Sdílená kola 

nebudou na sídlištích, to bychom potřebovali dvakrát tolik kol, což by znamenalo mnohem větší finanční zatížení.  Jde 

primárně o městský pohyb.  

p. Kšírová:  Navrhuje propojit Vesec. Nebo Liberec x Jablonec nad Nisou?   

p. Lenert: Přemýšlíme nad propojením Densa, šlo by o ostrovní systém. Co se týká Jablonce nad Nisou, je důležité dobře 

vytyčit trasu, popřípadě zavést nový tarif. Toto téma budeme projednávat samostatně.  Kancelář architektury města bude 

navrhovat značku pro umístění sdílených kol, aby byla odstavná místa dobře viditelná.  Půjde o 60 parkovacích míst.  

Dále chystáme cykloboxy napojené na elektrickou energii. Půjde o 3 kusy. Místa umístění budou nádraží, centrum a u 

radnice. S platebním terminálem, na dobíjení a úschovu kol. Časová osa cca příští rok.  

p. Macháčková: požádala o zařazení tohoto bodu -  Likvidace ekosystému lesíku v Liberci na ulici Horská, v zatáčce 

nad horními kasárnami.  

V jarních měsících roku 2024 došlo na celé ploše výše uvedených pozemků k plošnému vykácení všech dřevin, 

vybagrování pařezů a skrývce půdní vrstvy – což znamená kompletní devastaci ekosystému, likvidaci bylinného 

patra a usmrcení většiny bezobratlých i drobných obratlovců a ztrátu ekologické služby ve smyslu zádrže vody, 

příspěvku k malému vodnímu oběhu a ochlazovací evapotranspirační aktivity i ke ztrátě mitigační schopnosti 

(pohlcování oxidu uhličitého vegetací.)  

 
Zdroj: J. Macháčková  

Jde o absolutní nesoulad s Adaptační strategií. 



p. Kšírová: Navrhuje další bod do dalšího jednání komise – zhasínání městských budov / osvětlení (lampy, obchodní domy).  

Termín dalšího jednání Komise pro 100 klimatických měst Rady města Liberec je dle harmonogramu 6. 6. 2024.  

  

Bc. Lucie Vašková, tajemnice Komise pro 100 klimatických měst, v. r. 

Ing. Vojtěch Prachař, předseda Komise pro 100 klimatických měst, v. r. 

 

V Liberci 17. 5. 2024  

 

 

  

 

 

 


